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ABSTRACT 

 

This study investigates the representation of cultural diversity in/through 

the content of English language textbook at basic level in Sudan. It 

focuses on the representation of three cultural dimensions: cultural 

diversity, national cultural and language teaching ideologies through 

analysing the content of SMILE textbook. The study aims to identify the 

patterns of representing cultural diversity in SMILE 1 textbook. It also 

tries to examine SMILE 1 representation of national culture. The study 

attempts to explore the language teaching ideologies that SMILE 1 

textbook employs to construct culture and language. To achieve these 

objectives the study draws on textbook and ethnographic data. The study 

collected ethnographic data through (6) unstructured interviews with 

material writers, national consultants and curricula officials. Besides, the 

study performed (12) informal conversational interviews with pupils, 

teachers, pupils’ parents, educationalists and language specialists. The 

study employs quantitative content, qualitative content analysis and 

semiotic analysis as methodologies for analysing textbook and curricula 

data. The study draws a representative sample from SMILE 1 textbook. It 

achieved several findings the most important of these are: SMILE 1 

textbook does not adequately address the question of cultural diversity in 

Sudan. Besides, the study finds that SMILE 1 overrepresented national 

culture at the expense of cultural diversity at the different regions of 

Sudan. Further, SMILE 1 is based on language teaching ideologies that 

give priority to linguistic competency at the expense of developing 

pupils’ cultural and symbolic competencies. The study recommends a 

balanced representation for cultural diversity and national culture. It 

recommends applying a cultural federalism for equitable representation of 

cultural diversity in the different areas of Sudan bearing in mind the 

hybrid nature of country. Textbooks should go beyond the exclusive 

focus on the teaching of linguistic structures to include the teaching of 

language in society and cultural context. The study suggests further 

research to be carried out on the cultural politics of changing landscape of 

curricular in the post-revolution context of Sudan.                                       
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 راسةمستخلص الد

تناولت الدراسة قضية التنوع الثقافي ، وتمثيله وذلك عبر دراسة وتحليل محتوي 

الكتب المدرسية المستخدمة لتعليم اللغة الإنجليزية بمرحلة الأساس في السودان . في 

،  تمثيل التنوع الثقافي :هذا الصدد ركزت الدراسة على ثلاثة أبعاد ثقافية متمثلة في

وذلك عبر تحليل محتوي كتاب "سمايل"   الأيديولوجية اللغويةالثقافة القومية ، 

المدرسي لتدريس اللغة الإنجليزية. هدفت الدراسة إلى سبر أغوار التنوع الثقافي 

وأنماط تمثيله من خلال محتوى كتاب سمايل المدرسي الأول المستخدم لتدريس 

ثقافة القومية وطريقة الدراسة تمحيص مسألة ال وقد حاولت الإنجليزية للصف الثالث.

فقد  ت الدراسة. فضلا عن ذلك مت الذي تمثيلها من خلال الكتاب المدرسي

الدراسة إلى الكشف عن الأيديولوجيا اللغوية والتعليمية التي يستخدمها الكتاب   سعت

التحليل في عمليتي بناء، وتمثيل الثقافة،  واللغة. ولتحقيق هذه  موضوعالمدرسي 

البيانات الاثنوغرافية إحداهما الدراسة على مصدرين للبيانات،  الأهداف اعتمدت 

و  بيانات الكتب المدرسية، والمنهج، ووثائقه.  المصدر الاخر تمثل فيالميدانية،  و

بالدراسة،  عنيالكتاب المدرسي الم مؤلفيست مقابلات مع  باحثال ىأجركذلك 

 وهي الجهة ركز القومي للمناهجومستشاريه المحليين وأحد المسئوليين التربويين بالم

ى عشرة محادثة تأثن باحثال ى. كما أجركتاب مكان الدراسةعن إصدار ال ةالمسؤول

تربويين ومختصين لغويين. المعلمين والمع كل من التلاميذ، وأولياء أمورهم، و 

ستخدمت الدراسة تحليل المحتوى الكمي وتحليل المحتوى النوعي والتحليل ا

توى بوصفها مناهج للتحليل. اتخذت الدراسة من الكتاب المدرسي ئي للمحياالسيم

لية. توصلت الدراسة إلى عدد من ي"سمايل"، الكتاب الأول للصف الثالث عينة تمث

النتائج أهمها أن الكتاب المدرسي محل التمحيص لم يخاطب قضية التنوع الثقافي في 

في الكتاب مما  الرسمية قوميةتمثيل الثقافة ال طغى . وكذلكالسودان بالشكل الكافي

ؤثر على تمثيل التنوع الثقافي لأقاليم السودان المختلفة. ركز الكتاب المدرسي ت اجعله

مكان الدراسة على الكفاءة اللغوية وأهمل تنمية الكفاءة الثقافية والرمزية للتلاميذ. 

ي الكتب الدراسة بتحقيق تمثيل متوازن للتنوع الثقافي والثقافة القومية ف أوصت

بتطبيق مبدأ الفدرالية الثقافية بوصفه   والمناهج الدراسية في السودان. كما أوصت

أساسا لتمثيل التنوع في مناطق السودان المختلفة مع الأخذ في الإعتبار طبيعة 

تحرير الكتب المدرسية من الهيمنة الحصرية  أيضا يجب والتمازج الثقافي في البلاد. 

جتماعية اللجانب اللغوي لتدريس اللغة والعمل على تدريس اللغة بوصفها ظاهرة 

وثقافية. اقترحت الدراسة إجراء المزيد من البحوث في السياسة الثقافية للمشهد 

 المتغير للمناهج الدراسية في سودان مابعد الثورة
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